
Kedves Barátunk!

Ezúton küldjük tájékoztatásunkat az utóbbi napokban már a sajtóban is megjelent, a 
Waldorf-intézményeket érintő törvénymódosítások helyzetéről. Jelen levelünkben 
igyekszünk minden részletre kitérőek lenni, hogy teljes képet kapjatok a folyamatról. Ezt 
azért is tartjuk fontosnak, mert látva a sajtómegjelenéseket, azok sok esetben felszínesek, 
töredékinformációkat tartalmazók, hangulatkeltők, és félreértésekre adhatnak okot.

2016. május 5. A probléma észlelése
- Németh Ági a költségvetési és az azt megalapozó törvényjavaslatok átnézésekor 
észlelte, hogy a kormány (NGM) által benyújtott, a jövő évi költségvetés megalapozásához 
készített törvényjavaslat, az úgy nevezett "salátatörvény" a köznevelési törvény egyes 
pontjait is módosítja. A két, általunk aggályosnak tartott pont:
a) az óvodák finanszírozását minimum 8 órás nyitva tartáshoz köti (ez óvodáink kb. 1/5-ét 
érinti)
b) alternatív kerettantervet és óvodapedagógiai programot - a megfogalmazás szerint - 
 csak "többletszolgáltatás" esetén engedélyez, amely a nem egyértelmű jelentésével 
rengeteg kérdést felvet, szélsőséges értelmezésben azt is jelentheti, hogy mindent az 
állami tanterv és igazgatási modell szerint kell végeznünk és csak ezt követően lehetnek 
sajátosságaink

2016. május 6. EMMI megkeresés, AME egyeztetés
- Felhívtam Palkovics László államtitkárt a kérdéssel kapcsolatban, aki nem tudott a 
módosításról, ezért továbbítottam neki a javaslatot kiemelve a sérelmezett részeket.
- Az Elnökség döntése alapján felhívtam az AME-t, akik szintén nem tudtak a kérdésről és 
megállapodtunk abban, hogy csatlakoznának az általunk időközben megfogalmazott 
levélhez aláíróként.

2016. május 9. EMMI egyeztetés
- Palkovics visszajelzett, hogy nem kell a kérdés miatt izgulnunk, dolgoznak az ügyön és 
fogunk kapni egy megnyugtató írásos választ.

2016. május 10. EMMI egyeztetés
- Jeleztem Palkovicsnak, hogy mivel a képviselői módosító indítványok beadási határideje 
május 12. 16 óra, ezért mielőbb szükségünk lenne a válaszukra, mert ellenkező esetben 
nem tudunk tovább várni az országgyűlési képviselők megkeresésével. Palkovics 
megígérte, hogy a levél legkésőbb másnap reggel nálunk lesz, (már Sipos Imre helyettes 
államtitkár készíti) addig várjunk.

2016. május 11. A levelek kiküldése
- Mivel az ígéret ellenére 11 óráig nem kaptunk levelet az EMMI-től, ezért hívtam 
Palkovicsot és Sipost. Egyiküket sem értem el, ezért az összes képviselőknek és érintett 
minisztériumi döntéshozónak címzett levelet délben kiküldtem. Több képviselővel 
egyeztettem a témában (ellenzéki és kormányoldalról egyaránt). A téma bekerült a 
kabinetvezetői ülésre is, ahol a résztvevők nem értettek egyet, ezért úgy döntöttek, hogy 
meghallgatják Palkovicsot és részletes szakmai indoklást kérnek tőle. (A levelet 
tájékoztatásul minden Waldorf-levelező listára is kiküldtem.)

2016. május 12. Képviselői egyeztetések, EMMI egyeztetés
- Folytatódtak a képviselői egyeztetések, melynek eredményeképpen hárman is beadták 
az általunk megfogalmazottak szerinti módosító indítványt (sajnos csak ellenzéki oldalról).



- Sipos Imre helyettes államtitkár hívott az EMMI-től, akivel tételesen végigvettük a 
sérelmezett részeket és tisztáztuk, hogy milyen következményei lehetnek a javaslatoknak. 
Sipos arról tájékoztatott, hogy az EMMI részéről egyértelműen nincs olyan szándék, ami a 
Waldorf-intézmények ellehetetlenülését célozná, meg kell vizsgálni az átfogalmazás 
lehetőségét. Az óvodai kérdésben pedig az derült ki, hogy a javaslat mögött az áll, hogy 
így szeretnék megakadályozni a visszaéléseket (pl. 1-2 órás nyitvatartással működő 
magánóvodák). Abban egyeztünk meg, hogy egy WIN-WIN helyzetet eredményezhetne az 
a megoldás, ha nem a 8, hanem csak a 6 óránál rövidebb nyitvatartású óvodáktól vonnák 
meg az állami támogatást. Sipos úgy nyilatkozott, hogy viszi tovább az ügyeket és majd 
jelentkeznek.

2016. május 13. Az első sajtómegkeresések, parlamenti felszólalások
- A kiküldött levelek a sajtóhoz is eljutottak. Alapvetően nem terveztünk sajtómegjelenést, 
ezért csak abban az esetben nyilatkoztam, ha azt érzékeltem, hogy már van egy kész 
cikk, amely azonban a mi álláspontunk megjelenítése nélkül nagyon egyoldalú és az 
igazsághoz való közeledéshez szükséges, hogy megjelenjen a Szövetség pozitívabb 
hozzáállása és folyamatos szakmai szintű egyeztetése. Természetesen a sajtó 
alaptermészetét (csúsztatások, felszínesség, részinformációk, szenzációkeltés, stb.) így 
sem lehetett megakadályozni. Így születtek pl. szenzációhajhász főcímű cikkek, a címtől 
teljesen eltérő tartalommal. Különösen igaz ez az olyan cikkekre, akik már csak átvették 
az információkat különösebb utánajárás nélkül (pl. az eduline-on megjelent cikk).
- A parlamentben elhangoztak a javaslatokkal kapcsolatos problémák, melyekre Palkovics 
László államtitkár egy rövid hozzászólásban reagált, melyben egyértelműen kifejezte, 
hogy véleménye szerint csak technikai módosításról van szó és a Waldorf-intézmények 
ugyanabban a rendszerben fogják kapni a támogatást 2017-ben is, mint idén. Az 
óvodákról viszont azt nyilatkozta, hogy ez egy szakmailag indokolt javaslat ("ez az az 
ellátási szint, amelyen megfelelő színvonalon lehet biztosítani az óvodai nevelés 
alapprogramjában rögzítetteket. Ennek van egy nagyon fontos másik eleme is, hogy a 
szülők munkába állását igazán a legalább nyolcórás óvodai ellátás tudja biztosítani."). 

2016. május 18. Költségvetési Bizottság döntése
- Az Országgyűlés Költségvetési Bizottságának ülésén az összes beadott indítványt 
"elkaszálták", így azok nem kerülhetnek szavazásra.

2016. május 19. Módosított javaslat (EMMI, NGM), délelőttös Waldorf-óvodák 
tájékoztatása, további tervek
- Mivel a javaslatot innentől kezdve kizárólag az előterjesztő módosíthatja, ezért 
megfogalmaztunk egy aktualizált szövegszerű javaslatot, melyet hivatalos és informális 
csatornákon át eljuttatunk Varga Mihály Miniszter (NGM), valamint Palkovics László 
oktatásért felelős államtitkár részére. A módosított szövegben az óvodák esetében a 
legalább 6 órás nyitvatartáshoz fogjuk kérni a finanszírozást, a másik jogszabálynál pedig 
egy pontosító szöveget adunk be, amely egyértelműsíti a "többletszolgáltatás" jelentését 
ebben a kontextusban.
- Németh Ági közben már dolgozik azon az anyagon, amelyben tájékoztatjuk a jelenleg 
délelőttös óvodákat, hogy pontosan milyen lépéseket kell megtenniük, milyen feltételeknek 
kell megfelelniük május 31-ig ahhoz, hogy jövő tanévtől 8 órás óvodává válhassanak. Ezt 
az anyagot várható hétfőn küldjük az óvodák részére.
- A Parlament Házbizottsága a mai napon döntött a következő ülésnapokról, ez alapján 25-
én lesz vitanap a törvénytervezetről, az ezt követő hét interpellációkról szól, így 
leghamarabb (hacsak nem módosítanak a napirenden) 31-én lesz végszavazás. Addig 
amíg nem vagyunk túl a végszavazáson, további sajtónyilatkozatot nem teszünk, minden 
energiánkat a lobbitevékenységre fogjuk koncentrálni.



Kérem az intézményeket, a fenntartókat és a szülőket, hogy hasonlóképpen járjanak el és 
mielőtt a médiának nyilatkoznának, vagy egyéni akciókba kezdenének vegyék fel velem a 
kapcsolatot. Jó lenne ha a sajtóban csak megfontolt, józan írások jelennének meg az 
ügyeinkkel kapcsolatban, illetve annak is nagyon örülnék, ha a Waldorf-mozgalom lenne 
annyira érett, hogy nem ül fel automatikusan az újságcikkek keltette hullámokra, hanem 
mérlegel és tájékozódik. Úgy gondolom, hogy nincs okunk a pánikra. A Szövetségben 
mindent megteszünk, hogy biztosítsuk a Waldorf-intézmények működésének jogi alapjait.
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